
  

    
   
    

  
 

         
           

      
        

         
          

          
 

           
   

 
           

      
 

            
        

          
           

           
     

      
      

 
          

      
          

          
          

         
             

        
      

          
          

       
       

 
         

 
      

 
          

          
        

    
 

      
 

Het vraagstuk, aflevering 2, transcript 
Aantal minuten: 36 
Aantal sprekers: 4 
Taal: Nederlands 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Jongeren onder de 18 hebben in Nederland geen 
stemrecht. Daar is een reden voor, want tot een bepaalde leeftijd zijn hersenen 
nog vol in ontwikkeling. Tot die tijd zijn ze afhankelijk van volwassenen om keuzes 
in hun belang te maken. Dat gebeurt door ouders, onderwijzers, justitie en ook de 
politiek. Toch hebben de maatregelen die nu rond corona ingevoerd worden de 
meeste invloed op het jongste deel van de bevolking. Hun toekomst en verdere 
leven wordt ermee gevormd, zonder dat hen om inspraak wordt gevraagd. [00:33] 

TALITHA MUUSSE: In balans denk ik dat jongeren veel meer kunnen toevoegen dan 
nu gebeurt. [00:39] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Dit is Talitha Muusse. Ze probeert met Coalitie Y jongeren 
een stem te geven, zodat ook hun belang gehoord wordt in de politiek. [00:46] 

TALITHA MUUSSE: Wij hebben de minste hindermacht, zoals dat netjes heet in de 
bestuurskunde. Wij kunnen het minste de samenleving frustreren als wij niet 
meedoen en dan heb je, en we hebben het minste kapitaal, we hebben het minste 
lobby daardoor, de minste eh impact ook, want we hebben nog financieel het minst 
te besteden, dus we zijn als consument hebben we de minste bestedings eh, eh 
invloed. Dus we zijn eigenlijk de minst interessante groep en we worden vanzelf 
oud, waardoor we meer verdienen, waardoor we vanzelf interessanter worden voor 
de politiek om rekening mee te houden. [01:15] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: [Korte stilte] De maatregelen die moeten voorkomen dat 
ons zorgsysteem overbelast raakt raken mensenrechten. En dan misschien wel 
het meeste die van jongeren, die in verhouding het minste risico lopen ernstig ziek 
te worden. Is dat wel zo eerlijk? En is de stem die dit voor jongeren moet 
verdedigen wel genoeg aanwezig in de politiek? Want op papier heeft iedereen 
gelijke rechten, maar hoe ziet de praktijk eruit? Mijn naam is DAVID ACHTER DE 
MOLEN en voor het College van de Rechten van de Mens is dit Het Vraagstuk, 
met deze maand de vraag: zijn de coronamaatregelen wel eerlijk naar jongeren? 
[Korte stilte] Vandaag spreken we met al onze gesprekspartners in een grijs 
gebied, het gebied waarin een overheid bij de wet moet zorgen dat haar burgers 
gezond blijven, maar om dat te bereiken moeten ze een deel van die rechten, die 
elk individu heeft, inperken. Het ene kwaad moet het andere bestrijden. Maar laten 
we bij het begin beginnen. Welke mensenrechten zijn er in gevaar? [02:29] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Nou, dat zijn er nogal wat. [02:31] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [02:31] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Uhm, eh, hè, de vrijheid van demonstreren bijvoorbeeld, 
hè, dat is voor, wordt natuurlijk nu toch beperkt. Eh, samenkomen in het openbaar 
eh, recht op onderwijs, hè, je, je mag gewoon niet naar school of anders naar 
school. Recht op arbeid. [02:47] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [02:47] 
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ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Het recht om je vrij te verplaatsen, zelfs het recht op 
eigendom. Als jij een horecazaak hebt en je moet die sluiten, dan word jij aangetast 
in je recht op eigendom. [02:55] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [02:55] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Je kunt je eigendom niet zo eh exploiteren zoals je het 
zou willen. [02:59] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Nee. [02:59] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Dus een heleboel mensenrechte uhm... komen in, in 
gevaar en daartegenover staan hele belangrijke andere mensenrechten, namelijk 
het recht op leven, het recht op gezondheid. [03:11] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Dit is Adriana van Dooijeweert, rechter en voorzitter van 
het College voor de Rechten van de Mens. De baas dus, soort van. [03:19] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Uhm, voor zover je eh, eh de baas kunt zijn van 
collegeleden die eh die allemaal net zo eigenwijs zijn als rechters en net zo 
eigenwijs als ik... [03:27] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [03:27] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: ...ben ik de baas, ja. [03:28] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Zij staat constant voor moeilijke dilemma’s rond 
mensenrechten, want soms is er wel degelijk grond om iemand anders te 
behandelen. [03:34] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Om een heel actueel voorbeeld te geven: je mag een eh 
iemand niet een baan weigeren omdat ze zwanger is. [03:40] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [03:40] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Maar je mag wel eh een zwangere vrouw zeggen: ‘I- jij 
mag niet meer bij mij werken, want ik heb een eh slachterij en in de veilig- allerlei 
veiligheidswetten staat dat een zwangere vrouw niet in een slachterij mag werken.’ 
[03:52] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [03:52] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Moet je wel kijken of je een andere baan voor haar hebt. 
[03:54] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [03:54] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Maar als je die niet hebt, kun je zeggen: ‘Sorry, eh u moet 
echt eh weg, totdat u...’ [03:59] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [03:59] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: ‘...niet meer zwanger bent [lachend].’ [04:00] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Dus soms mag je ongelijk behandelen? [04:01] 
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ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Ja. [04:01] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [04:02] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: En de overheid zit dus in, in de spagaat, dat ze dat recht 
op gezondheid, dat moeten ze verdedigen. En om dat eh met zo’n pandemie als 
corona te doen, loop je aan tegen maatregelen die je gaat nemen, je zegt: ja, maar 
eh het recht op, hè, vrij- vrijheid van meningsuiting, godsdienst, kerken dicht, dat 
is nogal wat. En de overheid moet dus bij al die maatregelen aangeven dat dit 
nodig is, dat het niet met een ander middel kan. [04:36] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [04:36] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: En dat, dat je de proportionaliteit, dat ingewikkelde woord 
gebruiken wij daar steeds voor, maar dat betekent dus gewoon: gaat het niet te 
ver, die maatregel? [04:47] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Proportie. Volgens mij hebben we daar direct het 
belangrijkste punt van deze aflevering te pakken, want is het aantal levens dat 
gered wordt in verhouding tot de schade die deze maatregelen veroorzaakt? 
[04:57] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Het moeilijke is natuurlijk dat je daar uhm je k- d- je kunt 
daar wel een afweging van maken, dat hebben wij nu ook gedaan, want wij hebben 
geadviseerd over de tijdelijke Wet corona en allerlei andere maatregelen. En 
daarin hebben wij ook gezegd: ‘Wij kunnen het als de overheid op dit moment niet 
duidelijk zeggen: dit is wel proportioneel en dat niet,’ omdat het, het zijn zo veel 
maatregelen bij elkaar... [05:19] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [05:19] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: We weten tot op de dag vandaag nog niet precies: wat 
werkt nou echt? En dat heb je ook gezien eh bij bijvoorbeeld de zaak van de 
horecabond die naar de rechter is gestapt en heeft gezegd: ‘Wij vinden dat dat 
sluitingsverbond, dat recente v-, dat dat te ver gaat.’ [05:35] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [05:35] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Daar is de rechter best wel ver gebleven van de 
inhoudelijke toets. Die heeft gezegd: ‘Ik moet de overheid onder deze 
omstandigheden toch ruimte geven om maatregelen te nemen en er moet wel heel 
duidelijk iets niet oké zijn, wil ik nou zeggen: dit is niet goed, ik verbied dit verbod.’ 
[05:54] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Het klinkt best logisch. De overheid heeft dus ruimte voor 
fouten nodig om te kunnen handelen. En natuurlijk moet je bij ernstig falen 
ingrijpen, maar zolang dat niet die schijn heeft, moet deze flexibiliteit krijgen om 
alle belangen te kunnen behartigen of om in de woorden van Rutte te spreken: 
“Met 50 procent van de kennis moet 100 procent van de beslissingen gemaakt 
worden.” [06:12] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Dat is denk ik ook de discussie. De horeca zegt: ‘Ja, maar 
er is helemaal niet aangetoond dat die besmettingen in restaurants plaatsvindt.’ 
[06:18] 
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DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [06:19] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Nee, dat is niet aangetoond eh, eh, maar er is zo veel 
meer niet aangetoond. Eén van de belangrijke dingen bij het toetsen van dat soort 
maatregelen die heel vergaand mensenrechten eh in gevaar brengen, is: laat het 
in duur beperkt zijn. Je mag nooit zomaar zeggen eh: ‘Ik sluit nu eh, eh alle kerken 
en ik vertel er niet bij wanneer ze weer open mogen.’ [06:41] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja, ja. [06:42] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Hè, dus je moet het in duur beperken en je moet 
regelmatig kijken: is dit nog nodig? [06:46] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [06:47] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: En, nou ja, dat zie je dus nu wel gebeuren. [06:49] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Tot zover weinig rock en roll. De overheid lijkt goed te 
handelen binnen de marge die ze krijgen om fouten te maken. Toch zijn er zorgen 
hoe de beperkingen voor een deel van de bevolking uitwerkt. [07:00] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Eh, we horen nu dat mensen met een handicap die een 
kaartje op zak hebben dat ze hun mondkapje niet op hoeven lastig worden 
gevallen. Niet één keer, maar een heleboel keer moeten uitleggen: ‘Ja, maar ik m-
kan dat mondkapje niet dragen.’[07:14] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [07:14] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: ‘En ik, ik heb een handicap, dus laat mij toch binnen in 
deze winkel.’ [07:18] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [07:18] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Eh, dat leidt er uiteindelijk toe, als, als mensen dat vaak 
overkomt, eh dat ze thuis gaan blijven, dat ze niet meer aan de maatschappij 
deelnemen. Dat geldt voor mensen met een handicap. Die denken dan: ja, nou ja, 
ik, ik bestel dan maar mijn spulletjes en ik ga maar niet meer naar buiten... [07:34] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [07:34] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: ...want ik vind het zo vervelend om iedere keer te moeten 
uitleggen waarom ik dat mondkapje niet draag. [07:39] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Is de overheid niet een nieuw probleem aan het creëren, 
namelijk uhm een overspoeling in de eh de ggz, de, de mentale gezondheid? Is 
daar niet, begint daar niet een nieuw probleem te ontstaan? [07:48] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Nou ja, je ziet nu wel signalen dat uhm, eh inderdaad 
mensen met psychische problemen het extra zwaar krijgen. Eenzaamheid is eh 
echt een probleem. En dan denkt iedereen heel snel aan oudere mensen, die meer 
thuisblijven, minder contacten hebben, als ze in een verpl- verzorgingstehuis 
zitten, geen bezoek krijgen en, en dat is echt een probleem, maar het klinkt een 
beetje cynisch wat ik nu ga zeggen, maar ik geloof echt dat het wel een kern, een 
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kern van waarheid bevat. Oudere mensen zijn toch in een levensfase waarin ze al 
wat meer aan het wennen zijn aan een minder actief en dynamisch leven. [08:27] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: De voornaamste zorgen van het College gaan uit naar 
jongeren. Hier liggen volgens Adriana gevaren op verschillende fronten. [08:36] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Nou, die liggen denk ik vooral op het terrein van eh van 
arbeid eh, omdat voor heel veel jongeren, ook, ook als ze nog met een studie, een 
opleiding bezig zijn, eh het hebben van eh van een baan eh betekent sociale 
contacten hebben. [08:53] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [08:53] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: En je zult maar nu uhm net met je studie begonnen zijn, 
ik, ik sprak gister bij de uitreiking van de MensenrechtenMens-prijs een meisje dat 
net was begonnen met studeren uhm, in een grote stad eh, Rotterdam eh, eigenlijk 
de weg nog niet weet, dan wel ergens een kamer heeft gevonden, maar alles is 
online. Als jij net gaat studeren, dan kom je in, in, in, in de, in de bibliotheek en in 
de gangen van, van de universiteit of van, van de school kom je mensen tegen 
waarmee je ervaringen deelt. Zij zit op een kamertje met een computer, kent verder 
eigenlijk niemand in de grote stad Rotterdam. [09:31] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Nee. [09:32] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Eh, en heeft dus ook niet een baantje in de horeca of in 
de supermarkt of in de bioscoop eh, waar ze ook mensen tegenkomt. Je zult nu 
op dit moment eh als, als jongere in een gezin zitten waar eh de ouders een slecht 
huwelijk hebben en waar al eerder eh, eh geweld heeft plaatsgevonden... [09:50] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [09:51] 

TALITHA MUUSSE: ...en waardoor alle stress en, en door het feit dat eh pa en ma de hele 
dag thuiszitten, de spanningen oplopen, dit probleem erger en erger wordt. Nou, 
da- dan zit jij letterlijk tussen twee vuren. [10:03] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [10:03] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: En achterstand in de opleiding, hè. Eh, je eh er wordt 
ongelofelijk hard gewerkt eh door docenten eh aan, aan, aan, aan, aan 
basisscholen, middelbaar onderwijs, universiteiten om dat online onderwijs zo 
goed mogelijk te maken, maar je hoort zowel docenten als eh degenen die de 
opleiding doen zeggen: ‘Het is, los even van de sociale contacten, het is toch 
anders.’ Eh, je, je eh het is A) vermoeiender, zowel voor de docenten als voor de 
leerlingen, om dat allemaal maar eh dag in, dag uit, urenlang online te volgen. 
[10:36] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [10:37] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Het is minder inspirerend. Uhm, het is minder interactief 
eh, dus ik sluit niet uit dat er echt wel achterstanden komen in opleidingen en dan 
kom ik toch ook weer op de groep jongeren met een beperking. Eh... je kunt, hè, 
als je bijvoorbeeld dyslexie hebt, kun je allerlei eh voorzieningen vragen voor het 
doen van examens. [10:58] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [10:59] 
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ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Om bijvoorbeeld meer tijd te hebben. [11:00] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [11:00] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Eh, dat werkt met online denk ik allemaal toch wat inge-
misschien kan het eh, het kan ook zijn dat, dat jij met jouw beperking daar meer 
van, last van hebt dan iemand die eh geen beperkingen heeft. [11:12] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: [Korte stilte] Zorgen genoeg dus. En dan met name om 
jongeren. Iets wat een onderzoek van AMC bevestigt. Hierin geven jongeren aan 
dat ze tijdens de lockdown contact met vrienden, de school en sporten missen en 
bovendien geven kinderen aan dat de sfeer thuis verslechtert. Daarnaast laat 
onderzoek van I&O Research zien dat meer dan de helft van de 18- tot 24-jarigen 
zich eenzamer voelt dan daarvoor, terwijl dat bij 65+’ers een kwart van de 
ondervraagden is. Als je dit zo hoort, zou er naast overbelasting in ziekenhuizen 
ook een overspoeling moeten zijn in zorgaanvragen. Iemand die hier het beste 
zicht op heeft, is Jacobine Geel. Zij is voorzitter van de Nederlandse ggz, dat is de 
partij waar het grootste deel van alle psychologen, hulpverleners, therapeuten bij 
aangesloten zit. Daarmee is Jacobine de stem van 89.000 professionals die zich 
dagelijks inzetten voor een goede geestelijke gezondheidszorg. Ik zit in haar 
werkkamer in Amsterdam om die vraag te stellen, want ziet zij inderdaad een 
overspoeling in hulpvragen? [12:11] 

JACOBINE GEEL: Dat zien we. We z- we zien de druk toenemen, zeg maar, op eh 
behandelaren, op behandelcapaciteit, eh op de crisis eh diensten. Eh, ik hoorde 
vorige week vanuit eh onze afdeling Jeugd ggz dat eh ze soms een 
vervijfvoudiging zien van het aanmeldinge- het aantal aanmeldingen op 
crisisdiensten. Nou ja, dan kun je zeggen: voor één of twee hebben we het allemaal 
heel goed geregeld, maar bij vijf moet je bijna aan het beeld denken van een, ja, 
een, een heel goed gerio- eh ger- eh rioleringssysteem van een stad wat bij een 
ongelofelijk heftige regenbui toch overstroomt. [12:43] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [12:43] 

JACOBINE GEEL: En dat is, dat is een beetje het effect. Dus de, de, de heftigheid en de, 
en de intensiteit, maar ook de veelheid van het aantal crisissen is, neemt echt toe. 
En tegelijkertijd weten wij natuurlijk: ja, als dat alleen nog maar de crisissen zijn, 
da- daar zit natuurlijk een hele ijsberg onder van problemen, die we nog niet zien, 
maar wie, die er wel aan kunnen komen. Dus de mentale gezondheid van mensen 
staat onder druk en dat voel je ook. Dat voelden we natuurlijk meteen al in de 
eerste lockdown. Dat voelen we deze periode misschien nog wat breder, hè, dus, 
dus, dus ook jij en ik, bij wijze van spreken, die het allemaal best eh zoude- zouden 
redden normaal gesproken, beginnen toch een soort van, ja. [13:22] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Het wordt er niet leuker op. [13:22] 

JACOBINE GEEL: Het, het wordt een beetje schraal allemaal. [13:24] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [13:24] 

JACOBINE GEEL: En eh je moet mentaal wel behoorlijk wat vet op de botten hebben om 
hier goed doorheen te komen. Eh, en de mensen die wij natuurlijk eh in zorg 
hebben vanuit de ggz, dat zijn mensen die dat mentaal nau- nauw juist niet hebben, 
die hebben niet veel vet op de botten. Dus we zien echt wel dat, dat dat eh dat dat 
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een zware wissel trekt op eh op heel veel van de, van de mensen met wie wij eh 
werken en voor wie wij werken. [13:47] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [13:47] 

JACOBINE GEEL: En één groep in het bijzonder eh is echt wel een groep waar we ons 
zorgen over maken en dat zijn de jongeren. [13:54] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. Waarom? [13:55] 

JACOBINE GEEL: Nou ja, jongeren zitten natuurlijk in eh in het algemeen, d- die zijn volop 
in ontwikkeling en voor die ontwikkeling hebben ze een aantal eh dingen nodig, 
hè. Als je het heel erg ab- geabstraheerd zegt: rust, reinheid en regelmaat, maar 
ze hebben natuurlijk ook eh vriendjes nodig eh om zich aan te spiegelen, om aan 
te groeien, ze hebben betrouwbare volwassenen nodig en soms zijn dat niet de 
ouders, omdat die dat of niet kunnen leveren of omdat die er in onvoldoende mate 
kunnen zijn of omdat die zelf eh heel kwetsbaar zijn. En dan is het bijvoorbeeld de 
school of de opa en oma of eh of de buurt, nou ja. Corona maakt dat soort 
contacten allemaal ingewikkelder eh, zorgt er soms ook voor dat volwassenen zelf 
eh omvallen en dus zijn die kinderen veel meer op zichzelf of op hun eigen soms 
iets te kleine eh omgeving aangewezen om eh om die ontwikkeling en die groei 
door te maken en dan, nou ja, w- wij zien gewoon dat dat heel belastend is. Wat 
we de laatste tijd heel veel zien: heel veel eetstoornisproblematiek. [14:54] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: O? [14:55] 

JACOBINE GEEL: Ja. Nou, en dat heeft, denken wij, toch wel ook een relatie met corona, 
want, want een eetstoornis is natuurlijk dat je niet eet om, om wat voor reden dan 
ook, maar vaak zit daar echt een... [15:06] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Of veel te veel. [15:07] 

JACOBINE GEEL: ...een probleem achter of veel te veel. Eh, en nu, en dat kun je, d- dat 
onttrekt zich voor een heel groot deel natuurlijk aan de waarneming van de ouders, 
van de bezorgde ouders. Maar als je gewoon bij elkaar op, op, op elkaars lip zit de 
hele tijd en de hele tijd gezegd wordt: ‘Eet nou, eet nou, eet nou’ en dat, als het 
ware, je vanuit je internetomgeving of je sociale mediaomgeving hoort van: ja, nou 
ja, doe dat nou maar niet, want dan word je te dik, hè, dan, dan krijg je een soort 
stress die, die ontzettend hoog kan oplopen. En dat is het patroon wat we dus heel 
veel zien. Dus, dus, ja, bijzonder, maar wel opvallend dat met name die 
problematiek nu even heel erg opspeelt. Maar we zien ook bijvoorbeeld kinderen 
met autisme die eh die, ja, die, die angstig zijn, die, die, die niet goed hun, hun, ja, 
die, die misschien niet goed kunnen duiden wat er nog wel en wat er niet meer kan 
in termen van nabijheid, waar kinderen als het ware de ouders mijden, omdat ze 
bang zijn dat ze die ouders anders ziek maken, weet je, allemaal dat soort 
problemen, die natuurlijk, ja, eh stress zijn, die, die het ziektebeeld kan verergeren. 
[16:18] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Als je zo de impact op jongeren hoort, kan je je afvragen 
of de maatregelen in proportie zijn naar deze specifieke doelgroep. [16:28] 
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JACOBINE GEEL: Nou ja, kijk, ik begon er eigenlijk mee te zeggen dat, dat, dat als je alleen 
maar kijkt naar de reinheid en de rust en de regelmaat eh uit beeld verdwijnen, 
dat, dan doe je iets niet goed, dan is het niet in balans. Eh, dus nee, ik denk dat 
de maatregelen voor jongeren heftig zijn en, en misschien, ja, te heftig ook soms, 
ook in verhouding met het risico dat ze lopen. [16:50] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. Net als op de IC’s is het bij de geestelijke 
gezondheidsprofessionals alle hens aan dek. Waar hebben deze volgens 
Jacobine nu het meest behoefte aan? [16:59] 

JACOBINE GEEL: Als we het eens omdraaien, als we nou eens bedenken: wat hebben 
jongeren in ieder geval nodig om een beetje door deze crisis heen te komen en 
niet de coronageneratie eh te worden van deze eeuw, hè? Dan, dan is het heel 
belangrijk dat jongeren allemaal gewoon in staat blijven om hun opleiding af te 
maken. Dan is het belangrijk dat jongeren kunnen sporten en naar school kunnen 
blijven gaan, dat is heel belangrijk. Het is belangrijk dat jongeren met, op de een 
of andere manier betrouwbare volwassenen ook eh om kunnen gaan en daar een 
beroep op kunnen doen, of dat nou opa en oma is of jeugdwerkers of mensen in 
een wijkteam. [17:32] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Oké. [17:33] 

JACOBINE GEEL: Maar zorg dat er volwassenen zijn waar ze bij aan kunnen kloppen en 
dat ze ook weten dat dat kan, hè, dat is natuurlijk ook belangrijk. Dus dat zijn al 
een paar dingen die we, die wij aangeven vanuit onze expertise eh en die kunnen 
helpen om door ons, maar ook door anderen in gezamenlijkheid opgepakt te 
worden. Dan ten slotte: betrek jongeren er zelf bij. Vraag het echt ook aan 
jongeren, wat zij nodig hebben. [17:58] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: En juist die laatste oproep hoor ik veel. Vraag het de 
jongeren. Laat ze ideeën inzamelen, laten we ze betrekken. Maar gebeurt dat echt 
en hoe geef je een bevolkingsgroep een stem als het grootste deel ervan niet eens 
mag stemmen? Om het de jongeren te vragen, kan ik met mijn koffertje en 
microfoon eens op een schoolplein gaan staan, ik kan de wekker heel vroeg zetten 
om de krantenjongen om zijn mening te vragen of ik kan mijn buurvrouw vragen 
hoe het met haar kinderen gesteld is en hoe deze vinden dat hun toekomstbeeld 
is in vergelijking met die van een kind geboren in de jaren ’60. Maar uiteindelijk 
besluit ik contact op te nemen met Talitha Muusse. Zij wordt in nieuwsberichten 
immers geregeld de stem van mijn generatie genoemd. [18:41] 

TALITHA MUUSSE: [Lacht] Hoe voelt dat? [Lacht] [18:44] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Een eer om de stem van mijn generatie hier te hebben. 
Hoe word je de stem van een generatie? [18:48] 

TALITHA MUUSSE: Ja, nee, da- dat is eh ik denk dat er veel meer stemmen zijn van onze 
generatie die gehoord moeten worden, maar ik denk door eh ik ben op vrij jonge 
leeftijd wel begonnen om te presenteren en de verhalen op te halen van mijn 
generatie en er onderzoek naar te doen en dan op een gegeven moment wordt dat 
natuurlijk een zelfversterkend dingetje, dat je overal een beetje als de 
jongerenvertegenwoordiger aan tafel eh aanschuift. [19:09] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Talitha is onder andere actief voor Coalitie Y, een 
beweging, opgericht door Tim Hofman, samen met de ChristenUnie, dat zich in het 
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verleden bemoeid heeft met bijvoorbeeld het kinderpardon en het leenstelsel en 
zich nu ook in het coronadebat heeft gestort. [19:20] 

TALITHA MUUSSE: Omdat we gewoon die s- die jongerenstem heel erg misten in het 
coronadebat en eh, nou ja, toen eigenlijk handen ineengeslagen met eh met Tim 
en met Coalitie Y van eh: we moeten echt een soort grote eh jongerenoffensief 
gaan houden, dus alle jongerenorganisaties die normaal gesproken allemaal los 
een beetje lobbyen, de middelbare scholieren, de studenten, de groene jongeren, 
de, nou ja, socialistische jongeren, allemaal losse clubjes, laten we nu eens bij 
elkaar, want we hebben nu één gezamenlijk belang, namelijk dat eh de jongeren 
niet gezien worden tijdens deze pandemie. Eh, en dus, dus nu zijn we een, een 
verbond met meer dan 300.000 jongeren als, als directe achterban, als leden van 
al die organisaties. [19:57] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Op dit moment lijkt het kabinet de meeste flexibiliteit te 
zoeken bij jongeren. Het lijkt allemaal te gebeuren onder het mom van: dat komt 
wel goed, jullie halen de boel volgend jaar wel in. [20:05] 

TALITHA MUUSSE: Ja. En wij kunnen de meeste te- minste tegenmacht bieden. Dat is het 
punt. Het is de groep... [20:10] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: En dat is helaas... [20:11] 

TALITHA MUUSSE: ...waar je het meeste op kan inleveren, laten inleveren, zonder daar iets 
te terug kunnen doen... [20:14] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [20:14] 

TALITHA MUUSSE: ...want wij hebben weinig om voor te sta-, ja, we kunnen wel gaan 
staken, maar daar heeft Nederland geen last van, weet je wel? [20:19] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [20:19] 

TALITHA MUUSSE: Dus het is niet een beroepsgroep die de boel kan platleggen, die de 
vitale infrastructuur van Nederland kan platleggen. [20:24] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Met driewielers naar eh naar Den Haag eh over de 
snelweg misschien. [20:25] 

TALITHA MUUSSE: Nee, dus het is altijd wel de mak- en dat zie je ook met het klimaat. Zelfs 
als jongeren staken van school voor het klimaat is het toch een groep in de 
samenleving waarbij het het minst, wij hebben de minste hindermacht, zoals dat 
netjes heet in de bestuurskunde. Wij kunnen het minste de samenleving frustreren 
als wij niet meedoen en dan heb je, en we hebben het minste kapitaal, we hebben 
de minste lobby daarbij, de minste eh impact ook, want we hebben nog financieel 
het minst te besteden, dus we zijn als consument hebben we de minste bestedings 
eh invloed. [20:53] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [20:53] 

JACOBINE GEEL: Dus we zijn eigenlijk de minst interessante groep en we worden vanzelf 
oud, waardoor we meer verdienen, waardoor we vanzelf interessanter worden voor 
de politiek. [21:00] 
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DAVID ACHTER DE MOLEN: Je had toch ook een jongerenpartij kunnen oprichten? 
[21:02] 

JACOBINE GEEL: Ja, dat kan zeker. Die is ook in oprichting, dus die zit er ook wel aan te 
komen. Ik weet niet of dat echt iets gaat worden, maar ik hoor wel de plannen dat 
er ook een jongerenpartij komt. [21:10] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Al zullen nog niet alle jongeren het belang van 
vertegenwoordiging inzien en zal vooral ook leeftijd en dus gebrek aan stemrecht 
het idee van zo’n partij kunnen laten stranden? Dat maakt het lastig, want je kan 
je afvragen of de huidige partijen jongerenbelang hoog genoeg op de agenda 
hebben staan. [21:24] 

TALITHA MUUSSE: Ja, dit is het vraagstuk van, van representatie, van: kan je een 
inhoudelijk belang eh vertegenwoordigen als je het niet zelf bent? Kijk, de 
gemiddelde leeftijd is eind 40... [21:33] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [21:34] 

TALITHA MUUSSE: ...van mensen van politieke partijen, dus van de mensen in de Kamer. 
[21:36] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [21:36] 

TALITHA MUUSSE: Maar van de leden is de gemiddelde leeftijd richting de 60 bij de meeste 
partijen. Die leden, die stemmen over het partijprogramma en over de mensen op 
de kieslijst, dus de vraag is dan natuurlijk altijd: als daar eh geen jonge mensen 
tussen zitten van, nou, neem eens de, weet ik veel, de 20.000 of 30.000 leden van 
de VVD of het CDA, die, die bepalen toch vaak de koers in Nederland... [21:55] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [21:56] 

TALITHA MUUSSE: ...als het over regeren gaat. Ja, dan is de kans wel kleiner dat 
jongerentopics eh hoog op de agenda belanden. [22:03] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ik merk dat ik er soms een beetje vanuit ga dat de meeste 
jongeren ook nog niet zo geïnteresseerd zijn in wereldproblematiek, laat staan 
politiek. Maar klopt dat wel? [22:14] 

TALITHA MUUSSE: Ik denk echt dat politiek een soort lifestyle is geworden, alleen dat 
jongeren het zelf niet zo verwoorden. [22:18] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [22:19] 

TALITHA MUUSSE: Als je nu ziet... [22:19] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Dat duurzaam hot is bijvoorbeeld. [22:21] 

TALITHA MUUSSE: Duurzaam is hot, maar ook die hele derde feministische golf en eh, eh 
lgbtq en racisme en dat soort thema’s, dat zijn, ja, diepmaatschappelijke thema’s, 
die zijn politiek, alleen jongeren uiten dat via Instagram, via social media voeren 
ze actie voor een soort gedragsverandering en een soort van bewustwording in de 
samenleving. Dat is eigenlijk politiek bedrijven, dat is beïnvloeding, is 
agendasetting. [22:44] 
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DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [22:44] 

TALITHA MUUSSE: Alleen zullen jongeren dat nooit zo eh formuleren. Met klimaat zie je echt 
super grote mobilisatie van eh van jongeren. [22:51] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [22:51] 

TALITHA MUUSSE: Ik vind ook uhm één keer in de vier jaar stemmen vind ik ook niet de 
enige manier om van af te leiden of jongeren dus inderdaad politieke interesse 
hebben. [22:58] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [22:58] 

TALITHA MUUSSE: En dat dat dan ook dus betekent: nou, als je niet bent komen opdagen 
op je 18e, dan zijn jouw belangen ook niet relevant om te vertegenwoordigen. Dat 
vind ik een te snelle, te, te snelle stap. [23:08] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Dus probeert Coalitie Y breed jongeren te mobiliseren. 
Via social media en apps, laagdrempelig om meningen vragen, zodat zij de stem 
van jongeren kunnen vertalen naar bestuurlijke taal, om deze zo aan te laten 
komen in de politiek. Zoals ook de issues van jongeren rondom het coronabeleid. 
Wordt die stem gehoord in de Kamer? [23:28] 

TALITHA MUUSSE: Nja, nou, het is wel nu, het staat wel nu hoger op de agenda, dus eh we 
zijn eh vorige week nog in gesprek geweest ook met bewindspersonen om eh het 
echt te hebben over de mentale zorgen onder jongeren en eh, ja, daar wordt 
natuurlijk ook vaak dan naar digitale oplossingen gekeken, van: moeten we dan 
niet op afstand eh meer met, met jongeren in consult en eh... [23:48] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Is dat het? Nog, nog een online festival? [23:48] 

TALITHA MUUSSE: Nou ja, kijk, ik denk dat op een gegeve- weet je, het is een beetje de 
combinatie. Je kan daar denk ik niet tegen eh zeggen eh we moeten het niet 
allemaal zuur, er zijn super goede initiatieven om online jongeren met mentale 
klachten te ondersteunen... [24:01] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [24:01] 

TALITHA MUUSSE: ...en telefoons waar je naartoe kan bellen. Er zijn wel 15 of 20 lijnen 
volgens mij waar je terechtkan. [24:05] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [24:05] 

TALITHA MUUSSE: Het punt is alleen: het is, we gaan vaak van onszelf uit. Kijk, als jijzelf de 
individuele wilskracht hebt dat, ondanks dat de hele samenleving stilligt, om toch 
uit jouw bed te komen en niet gedeprimeerd te raken van het vervallen van sociale 
activiteiten, nou, heel fijn voor jou. Maar dat betekent niet dat andere mensen door 
andere omstandigheden in hun leven die eigen kracht niet hebben. Die hebben 
dus gewoon nodig dat de samenleving weer deels, denk ik, naar zijn normale staat 
eh teruggaat. [24:32] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [24:32] 

TALITHA MUUSSE: En dat kan je eigenlijk, denk ik, alleen doen door toch eh versoepeling 
van maatregelen, dat is wel echt mijn optiek. Dit is natuurlijk heel naar, weet je. 
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Soms wordt het in levensjaren uitgedrukt, hè, van: als je eh we redden nu eh 
kwetsbaren en ouderen met name eh, kunnen we levensjaren van eh van, van 
rekken eigenlijk... [24:49] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [24:49] 

TALITHA MUUSSE: ...van redden door ze te beschermen. Maar ja, dan zijn er econo-
gezondheidseconomen die andersom zeggen: ‘Maar het kost zo veel aan 
levensjaren van mensen die dus nu niet in de zorg terecht kunnen voor 
behandelingen of voor jongeren of voor, nou, andere doelgroepen, mensen met 
mentale klachten.’ Ja, ik ben niet zo voor: dat moet je plusminus van elkaar 
aftrekken... [25:08] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Nee. [25:08] 

TALITHA MUUSSE: ...want het is niet een soort wiskundesom, de samenleving, maar je moet 
het wel allemaal op tafel leggen en dan... [25:12] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Jort Kelder was de eerste die durfde hardop te zeggen... 
[25:14] 

TALITHA MUUSSE: Ja. [25:14] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: ...in een talkshow... [25:15] 

TALITHA MUUSSE: Ja. [25:15] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: ‘...Wij moeten het er misschien over hebben...’ [25:16] 

TALITHA MUUSSE: Dat vond ik wel heel goed. [25:17] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: ‘...en ons afvragen wat een mensenleven waard is.’ 
[25:18] 

TALITHA MUUSSE: Ja, dan worden mensen helemaal gek in Nederland... [25:19] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [25:20] 

TALITHA MUUSSE: ...maar ik vind dat heel goed. [25:20] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja, die hele discussie is wat mij betreft niet echt heel erg 
doorgezet of niet... [25:24] 

TALITHA MUUSSE: Is niet serieus gevoerd. [25:24] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Nee, nee. [25:26] 

TALITHA MUUSSE: Nee. En ik beg- en dat, dat is dus weer interessant aan die generaties 
van het perspectief van de oudere generatie of van de zittende generatie met 
invloed is het ook een best asociale vraag, omdat zij gewoon denken van: ja, dit is 
een collectieve opgave... [25:38] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [25:39] 
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TALITHA MUUSSE: ...en deze mensen staan nu letterlijk voor de poort van de zorg, dus die 
moet je gewoon opnemen. Dus daar moet je je maximaal op focussen. Eh, het 
gaat ook over: voelt het rechtvaardig, weet je? Dit is, ik snap echt: het is niet een 
soort van koude som die we moeten maken en als die meer naar de balans 
doorslaat van het kost meer levensjaren van jongeren, deze situatie, dan ouderen, 
dan laten we de ouderen maar zitten. Zo moet het niet zijn. [25:59] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Nee. [25:59] 

TALITHA MUUSSE: Maar je moet wel in gesprek zijn en in dialoog, denk ik, eh over: voelt dit 
nog rechtvaardig voor jongeren en zo niet, wat hebben jullie dan nodig om dat offer 
wel te kunnen brengen? En dat gesprek eh, wij hebben onszelf naar binnen getrapt 
daar bij het eh bij het Katshuis, maar je wordt niet uitgenodigd als jongere en het 
gesprek is zeker niet gelijkwaardig. Het is zo van: nou, kunnen jullie ons helpen de 
coronamelder onder de aandacht te brengen of een campagne, zodat je je handen 
gaat stukwassen? [26:24] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja, kun je ons bereik geven? [26:25] 

TALITHA MUUSSE: Kun je ons bereik geven? Basically, we kopen influencers om. Maar het 
is niet eh: we gaan gelijkwaardig met jullie om tafel voor: voelt deze crisis en deze 
aanpak voor jullie nu rechtvaardig en zo niet, wat hebben jullie dan inhoudelijk, 
weet je, wat voor maatregelen, wat hebben jullie nodig aan steun? [26:42] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Oké, maar stel je voor: de jongeren zouden wel een 
belangrijkere stem aan tafel krijgen. Wat zou dan het eerste punt zijn dat Talitha 
door zou willen voeren? [26:52] 

TALITHA MUUSSE: Ik zie dus dat in een aantal landen, waaronder Schotland, is er dus zo’n 
Act for Future Generations. Uhm, en dat gaat erover dat eigenlijk in het recht de 
belangen van toekomstige generaties beschermd worden. De prikkel van de 
politiek is natuurlijk vier jaar, dus mensen moeten besluiten nemen in de regering 
die binnen vier jaar hun positie in hun politieke carrière verbetert en die van hun 
partij, dat is eigenlijk, nou ja, basically de termijn... [27:16] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [27:16] 

TALITHA MUUSSE: ...die, die relevant is voor hen. [27:17] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [27:18] 

TALITHA MUUSSE: Eh, dat is dus per definitie niet goed voor toekomstige generaties 
eigenlijk. Dus dat is wel, j- we zouden toch moeten kijken naar: hoe verander je 
die kernprikkel van, van het politieke systeem? [27:28] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Stel je nou voor dat over vijf jaar een nieuwe pandemie 
uitbreekt. En ik hoop dat dat wat langer duurt. Maar hoe zou Talitha het dan graag 
anders zien? Moet Mark Rutte haar direct bellen om mee aan tafel te gaan? [27:40] 

TALITHA MUUSSE: Zo flauw is het nu wel, in de zin dat op het moment dat er dus iets is ge-
iets gebeurt, eh worden daadwerkelijke mensen gebeld. En dat zijn op dit moment 
de voorzitter van de VNO-NCW en eh de virusdeskundige en, nou, nog een paar 
mensen. [27:54] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [27:54] 
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TALITHA MUUSSE: En eh die hebben wel degelijk een bepaald belang. [27:57] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [27:58] 

TALITHA MUUSSE: En eh en het is heel interessant dat 1-2 keer per week onze premier wel 
de crisisaanpak bespreekt met de voorzitter van de werkgevers, waarvan je zou 
denken: die zijn toch gewoon ook burger in deze crisis? Natuurlijk, grote 
economische eh impact. [28:12] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [28:13] 

TALITHA MUUSSE: Uhm, maar ik vind dat dan heel vreemd dat je dan dus niet andere 
stakeholders ook eh uitnodigt, uit eigen beweging, om je crisis eh aanpak mee, 
mee, mee te bespreken en te toetsen bij verschillende doelgroepen in de 
samenleving, niet alleen jongeren, maar verschillende doel- ik denk dat ze veel, in 
die hele complot en eh, zeg maar, alternatieve bewegingen die er zijn ontstaan, 
zoals Viruswaanzin, dat is echt wel ook het slecht managen van de publieke opinie 
door niet goed in gesprek te zijn met verschillende doelgroepen in de samenleving. 
Ik denk wel dat je anno, we zitten over, als jij zegt: nieuwe kiezers eh, nou, dan 
zitten we in 2025. Eh, het publieke debat is niet meer iets wat je alleen maar via 
de staatsomroep of zo, weet je, met een persconferentie, eenrichtingsverkeer op 
eh: dit is de boodschap, dit gaat we, zo, dat, dat werkt, zo werkt het gewoon niet 
meer. De publieke arena is social media 24/7, zijn mensen die, of je het nou wilt of 
niet, die inderdaad geen eh medische achtergrond hebben, maar wel 1 miljoen 
volgers. Eh, dus dat zijn gewoon invloeden eh waar je rekening mee moet houden. 
[29:15] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: M-hm. [29:15] 

TALITHA MUUSSE: Er zijn accounts, die zijn groter dan eh de staa- de communicatie van de 
regering. [29:19] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [29:20] 

TALITHA MUUSSE: En dat snappen zij nog niet helemaal, dat er een werkelijkheid is waarin 
eh voor de jongere generatie eh, ik heb het vandaag nog opgezocht, 70 procent 
van de jongeren waar wij het over hebben volgt primair zijn nieuws via social media 
en uitsluitend via social media. Dus die krijgen helemaal geen staatscommunica-
geen regeringscommunicatie mee, overheidscampagnes of wat dan ook. Dus je 
kan wel zeggen: ‘Ja, dat is allemaal erg en populisten moeten dat niet 
aanwakkeren en eh blablabla.’ Nee, dat moet je direct bij de start van het uitwerken 
van een crisis moet je die om tafel zetten en helemaal meenemen in je aanpak en 
in je afwegingen en eh, dus dat, dat hoop ik echt, dat de transparantie en de 
samenwerking met eh, eh met mensen in de samenleving eh, dat dat echt over vijf 
jaar dan eh dan, dan fundamenteel anders is. [30:06] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja. [30:07] 

TALITHA MUUSSE: Dus op communicatie en op transparantie is, is denk ik de belangrijkste 
les eh voor de- voor deze regering. [30:12] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: [Korte stilte] Oké, dus los van het missen van 
volksvertegenwoordiging voor de groep waarbij maatregelen misschien wel het 
meeste impact hebben, blijkt communicatie van de overheid als resultaat ook op 
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veel plekken in de samenleving niet aan te komen. Los van de vraag of alle 
maatregelen in proportie zijn, lijkt me het aankomen van de uitleg hierover een 
essentieel onderdeel om begrip te kunnen krijgen. Je hoort het constant, in de deze 
aflevering van alle drie mijn gesprekspartners, maar ook daarbuiten: ga met de 
jongeren om tafel. En misschien wel net zo belangrijk: laat zien dat je dit doet op 
plekken waar jongeren te vinden zijn. En dan niet met een goedkope groep 
influencers, waardoor we het idee krijgen dat je ze omkoopt om jouw boodschap 
bereik te geven, want deze generatie heeft wel degelijk een stem en een stel 
hersenen. En als die keer op keer ziet dat ze niet gehoord wordt, heeft dat wel 
degelijk een uitwerking op die groep. [31:07] 

ADRIANA VAN DOOIJEWEERT: Wat de overheid kan doen is, is toch zorgen dat eh dat 
mensen ergens terechtkunnen, hè. Eh, er, er is een, een, een eh een meldpunt eh 
113 voor mensen die suïcidale gedachten hebben. Uhm, er is nu ook een eh een 
meldpunt voor mensen met een beperking eh die lo- aanlopen tegen problemen 
rond corona. Eh, en de overheid moet dat stimuleren en de overheid eh moet, denk 
ik, ook in de, de, de, de voorlichting die ze geven over de maatregelen die ze treffen 
aandacht hebben voor kwetsbare groepen, waaronder dus jongeren. En ja, en ook 
creatief zijn in, in wat je jongeren nog wel kunt bieden. [31:44] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Als het gaat om het vraagstuk deze maand, is een helder 
antwoord er simpelweg nog niet. Hierin heeft een overheid daadwerkelijk 
flexibiliteit nodig om te kunnen handelen. Er is nog te veel onduidelijk, aangezien 
we nog middenin deze pandemie zitten en gevolgen van maatregelen gelukkig niet 
altijd harde wiskunde hoeven te zijn. Wel kan je als overheid laten zien dat je de 
jongste generaties serieus neemt, door alles te doen om mentale zorg beschikbaar 
te houden. Iedereen moet roeien met de riemen die hij heeft, maar je mag je 
bewust zijn dat voor een deel van de bevolking die riemen niet zo sterk zijn. Daarbij 
zegt de Nederlandse geestelijke gezondheidszorg heel duidelijk: ‘Laat ons zorgen. 
Geef ons juist nu de autoriteit om inschattingen zelf te kunnen maken.’ [32:24] 

JACOBINE GEEL: Ja, als je als behandelaar die berg voor je ziet en tegelijk een, een meisje 
van 16 wat, wat bijna omvalt omdat ze zo mager is en niet meer eet. [32:35] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: En je handen jeuken om haar te helpen. [32:36] 

JACOBINE GEEL: Dan wil je gewoon gaan helpen en dan wil je denken: nou, ik, ik, ik vertel 
wel achteraf wat ik gedaan heb, maar laat mij nu echt, want de nood is nu te hoog 
en het is te riskant geworden, ik moet nu wat gaan doen. [32:48] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Laat hulpverleners basaler hun werk uitvoeren. [32:50] 

JACOBINE GEEL: Nou ja, geef ze het vertrouwen dat zij kunnen inschatten wanneer iets 
acuut is en geef ze dat vertrouwen ook echt even, zodat ze ook hun werk kunnen 
doen. [32:58] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Wees je als overheid ook bewust dat er een kwetsbare 
generatie is die wel degelijk politiek betrokken wil zijn, maar praktisch op dit 
moment te weinig kan. Geef van mijn part jongeren op hun 17e een halve stem en 
op hun zestiende een kwart stem, zodat ze politiek betrokken raken en zelfs ook 
jongerenpartijen een kans maken. [33:16] 

TALITHA MUUSSE: Keuzes die ook je eigen lichamelijke integriteit aangaan, dan zie je in het 
recht dat vanaf 14-15-16 krijg je daarin al steeds meer rechten ook. [33:23] 
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DAVID ACHTER DE MOLEN: Ja, ja. [33:24] 

TALITHA MUUSSE: Ik denk dat dat dus ook zo moet gelden voor politieke kwesties, dat je 
zou moeten zeggen: die raken namelijk ook een kinds beleef- en leefwereld, daar 
zou die ook al, zou je al meer, niet gelijk eh maximale zeggenschap, maar ook 
steeds meer al vanaf een jaar of 14-15 gaan, meer rechten gaan geven. Daar zou 
ik heel voor zijn, want dan stimuleer je ook eerder burgerschap. [33:44] 

DAVID ACHTER DE MOLEN: Ook kan je politici verplichten verder de toekomst in te 
kijken dan hun eigen termijnen door beslissingen te toetsen aan iets als een wet 
voor toekomstige generaties. Gaan grote beslissingen iets bijdragen of in ieder 
geval niet iets kapotmaken van mijn kleinkinderen? En we horen het continu, maar 
ga zichtbaar naar je toekomstige generatie luisteren, zodat ook minder mondige 
jongeren zich vertegenwoordigd voelen door de top van het land waarin ze wonen. 
En dan niet alleen voor de foto van je persmoment, maar omdat je echt wil luisteren 
naar de gedupeerde generatie zonder hindermacht, omdat je echt gelooft dat deze 
je meer input kan geven dan alleen een podium voor jouw boodschap. [Korte stilte] 
Het vraagstuk is een productie van Het Podcast Kantoor en wordt gepresenteerd 
door mij, DAVID ACHTER DE MOLEN. De redactie voor deze aflevering lag in 
handen van [Nikki Nyland ? 34:40]. Vond je dit een interessant verhaal? Abonneer 
je dan op de plek waar je deze podcast beluistert om ook volgende maand weer 
een nieuwe aflevering van het vraagstuk op je telefoon te krijgen. Als je de show 
leuk vindt, zou je als dank een goede review achter kunnen laten, zodat meer 
mensen van de podcast horen. Wil je informatie over wat het College voor de 
Rechten van de Mens naast deze podcast nog meer doet en waarom Nederland 
überhaupt een instantie zoals deze heeft? Ga dan naar www.mensenrechten.nl. 
Tot volgende maand, wanneer ik op zoek ga naar een antwoord op een nieuw 
vraagstuk. [35:10] 
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